
Byrådet 2018 - 2021s møde den 30. oktober 2019

Byrådssalen kl. 19.00

Referat

193  Spørgsmål til Byrådet fra borgerne

Sagsfremstilling

Regler for spørgetid ved Byrådets møder i Frederikssund Kommune

Godkendt af Sammenlægningsudvalget den 2. november 2006 i henhold til forretningsordenens § 

1, stk. 6.

Det bemærkes, at punkt 11 er ændret ved behandling I Frederikssund Byråd den 26. Januar 

2011.

Umiddelbart før hvert ordinært offentligt byrådsmøde afholdes offentlig spørgetid i maximalt 

30 minutter.

1. 

Foreligger der ingen spørgsmål ved mødets begyndelse, eller udnyttes spørgetiden ikke 

fuldt ud, påbegyndes forhandlingerne om de på dagsordenen optagne sager. Så snart disse 

forhandlinger er påbegyndt, bortfalder spørgetiden.

2. 

Spørgsmål kan stilles af enhver borger i Frederikssund Kommune, og rettes til Byrådet. 

Spørgeren skal være til stede i byrådssalen. Borgmesteren afgør hvem der skal besvare 

forespørgslen.

3. 

Spørgeren kan selv stille spørgsmål til Byrådet eller anmode om at spørgsmål oplæses af 

Borgmesteren og derefter besvares.

4. 

De stillede spørgsmål må have relation til de kommunale forhold, og skal være af almen 

interesse for kommunens borgere.

5. 

Spørgsmål vedrørende punkter der er optaget på dagsordenen på det pågældende møde, 

besvares under sagens behandling.

6. 

Spørgsmålene skal være korte og må normalt kun tage 1 minut at stille og 2 minutter at 

besvare, idet der dog herudover kan gives tid til kort replik og duplik.

7. 
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Hvis spørgsmål formuleres skriftligt, skal de være Byrådet i hænde senest 8 dage før det 

byrådsmøde hvor de ønskes besvaret.

8. 

Spørgsmål der i første omgang rettelig bør stilles til den kommunale administration, afvises. 

Spørgsmål der ikke umiddelbart kan besvares, kan besvares skriftligt eller henvises til 

besvarelse på næste møde.

9. 

Spørgsmålene registreres i kort form i protokollen.10. 

Spørgetiden suspenderes i de sidste 4 ordinære møder i hver byrådsperiode. Der er ikke 

spørgetid forud for møder, hvor forslag til kommunens årsbudget behandles.

11. 

Spørgetiden ledes af Borgmesteren, der også afgør eventuelle tvivlsspørgsmål vedrørende 

reglerne for spørgetid.

12. 

Beslutning

Kirsten Harres, Dalby Huse spurgte om, hvorvidt Byrådet kan lave ruten om, så bus 315 kører 

igennem Dalby Huse?

Winnie Lind, Dalby Huse spurgte om det er rigtigt, at Byrådet agter at lave om på flextur-

ordningen? Desuden påpegede hun, at Movias opgørelser over antal passagerer ikke er korrekte.

Formand for Teknisk Udvalg Tina Tving Stauning (A) bekræftede, at Movia ikke tæller passagerer 

med månedskort med i deres opgørelser - men at Movia i stedet laver et estimat over antallet med 

månedskort. Hun fremhævede, at Byrådet med budget 2020 tilfører den kollektive trafik 2,4 mio. 

kr. med henblik på at opretholde det nuværende serviceniveau, og at der med budget 2020 ikke er 

lagt op til ændringer af flextrafik.

Jørgen Bang Jakobsen spurgte om, hvorvidt Byrådet er klar over, at det fremlagte forslag til 

kommunalplantillæg 009 Grønt Danmarkskort indeholder en reducering af et naturområde ved 

Ingridsvej i Slangerup på baggrund af et forslag om udstykning og bebyggelse?

Formand for Plan- og Miljøudvalget Jørgen Bech (V) svarende, at der ikke er igangsat en proces 

om byggeri i det omtalte grønne område - men at der ligger en ansøgning om byggeri i et 

landområde, der ligger i byzonen. Han understregede, at det er for tidligt at sige noget om, hvad 

Byrådet beslutter.

Berit Stær spurgte om, hvilke opgaver som John Schmidt Andersen og Tina Tving Stauning har 

varetaget i bestyrelsen for broforbindelsen - herunder om de har været involveret i skiltningen og 

hvad der sker, hvis antallet af biler, der kører over broen, ikke stiger?



Borgmester John Schmidt Andersen (V) svarede, at Tina Tving Stauning (A) og han selv er 

udpeget af Trafikministeren til at indgå i bestyrelsen. Deres opgave er både at varetage borgernes 

interesser og samtidig sikre, at den samlede økonomi i byggeriet hænger sammen. Uanset 

antallet af bilister, der kører over broen, har det betydet mindre trafik i Frederikssund morgen og 

aften, ligesom bilisterne sparer tid.

Tina Tving Stauning (A) replicerede, at opgaven i brobestyrelsen har været at bygge en bro billigst 

muligt. Bestyrelsen skal også påse, at betalingen for at køre over broen sker - aktuelt ser det ud 

til, at broen vil kunne være betalt tilbage indenfor 25 år i stedet for 40 år, som tidligere anslået. 

Skiltningen er ikke bestyrelsens ansvar, men bestyrelsen er opmærksom på, at der er et 

forbedringspotentiale.

Winnie Lind gjorde opmærksom på, at hun har skrevet tre åbne breve til Byrådet det sidste halve 

år - og hun har aldrig fået svar på nogen af dem.

194  Godkendelse af dagsorden

Beslutning

Godkendt med den justering, at sag 210 udgår af dagsordenen.

Tobias Weische (O) var fraværende. I stedet deltog Gert Løfgren (O).

Pelle Andersen-Harild (Ø) anmodede om, at Byrådet fremadrettet modtager skriftlige redegørelser 

om status på Vinge - i stedet for mundtlige redegørelser. Han udtrykte desuden kritik af, at 

Økonomiudvalgets beslutning vedr. sag 200 om Vinge først forelå til Byrådets møde.

195  Rendebæk Vandværk - Anmodning om kommunegaranti

Lovgrundlag

Vandsektorloven (L 150) § 16

Bekendtgørelse om kommunal låntagning og meddelelse af garantier m.v.

EF-traktatens artikel 87 og 88

Sagsfremstilling

Rendebæk Vandværk anmoder om kommunal lånegaranti for optagelse af lån i KommuneKredit 

på 247.000 kr.
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Lånet skal anvendes til finansiering af projekter som er gennemført i perioden 2017-2019 og 

kommende investeringer i 2020 og 2021.

Lånet skal finansiere følgende projekter:

I 2017 blev der gennemført en større modernisering/automatisering af filterskylle funktionerne for 

85.000 kr. Automatiseringen indebar årlige besparelser til manuelle håndteringer på ca. 8.000 kr. 

For at undgå låneomkostninger indvilgede Rendebæk Grundejerforening, at udlåne dette beløb 

rentefrit til vandværket. Vandværket ønsker at indfri restgælden på lånet til Rendebæk 

Grundejerforening, som nu udgør 57.000 kr.

Der blev i 2018 konstateret to tilfælde af tilstoppede stikledninger til brugere. Dette krævede 

øjeblikkelig udbedring og omkostninger på 30.000 kr.

Indtil 2017 har vandværket kunne afholde alle udgifter over driften, men på grund af vandværkets 

alder og dermed forventede behov for yderligere renoveringer samt stadig skærpede 

myndighedskrav vil driftsbudgettet og den løbende likviditet blive belastet mere end hidtil.

For at undgå dette fremadrettet ønsker vandværket at adskille den løbende drift og mindre 

vedligeholdelsesomkostninger fra egentlige investeringer i renoveringer og moderniseringer.

Egentlige investeringer i renoveringer og moderniseringer ønskes finansieret via låneoptagelse, 

således at tilbagebetaling kan gennemføres over en periode, der er i bedre overensstemmelse 

med afskrivningsperioderne.

Økonomi

Garantistillelse til Rendebæk Vandværk vil ikke påvirke den kommunale låneramme, da 

forsyningsselskaber har automatisk låneadgang.

Frederikssund Kommune hæfter for 180,0 mio. kr. til lån optaget af forsyningsselskaber. Dette 

beløb indeholder ikke garantistillelse til Rendebæk Vandværk.

Udover ovenstående forpligtelser, godkendte Byrådet lånegaranti til Frederikssund Vand og 

Spildevand på byrådsmødet d. 28. august 2019 for samlet 26,8 mio. kr., disse lån er endnu ikke 

hjemtaget og indgår derfor ikke som en forpligtelse på nuværende tidspunkt.

Når kommunen stiller en garanti for låntagning i et forsyningsselskab, skal der opkræves en 

provision. Provisionen fastsættes ud fra en individuel vurdering på markedsmæssige vilkår.



Det vurderes, at Frederikssund kommune skal opkræve en årlig løbende garantiprovision på 0,40 

% af restgælden ultimo året, da vandsektoren befinder sig på et markedet med naturlig monopol 

uden konkurrenceudsættelse.

Lånet optages primo 2020 og der vil blive opkrævet garantiprovision ultimo 2020 på omkring 

1.000 kr., men det nøjagtige beløb kendes først når låneaftalen med KommuneKredit er 

udarbejdet. Indtægten til garantiprovision vil blive indarbejdet i kommunens budget ved 

førstkommende budgetopfølgning efter aftalen med KommuneKredit er indgået. Den 

fremadrettede opkrævning vil indgå som en del af budgetvedtagelsen.

Indstilling

Centerchefen for Økonomi indstiller, at Økonomiudvalget over for Byrådet anbefaler, at:

Rendebæk Vandværk meddeles kommunegaranti på 247.000 kr.1. 

Der opkræves garantiprovision på 0,40 % af restgælden ultimo året fra 2020. Beløbet vil 

blive indarbejdet i forbindelse med en budgetopfølgning i 2020.

2. 

Historik

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 247:

Indstillingspunkt 1-2 anbefales.

Fraværende: Hans Andersen (V).

Beslutning

Indstillingspunkt 1-2 tiltrådt.

196  Arbejdet med FN's verdensmål i Frederikssund Kommune

Sagsfremstilling

Opsamling og det videre arbejde

Byrådet afholdt en temadrøftelse omkring FN's verdensmål d. 30. januar 2019 hvor også 

centercheferne deltog.

På temadrøftelsen fik Byrådet en rammesætning fra KL omkring Verdensmålene og 

repræsentanter fra Albertslund Kommune fortalte om deres arbejde med Verdensmålene.
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Efterfølgende var der gruppedrøftelser.

Der er udarbejdet en opsamling fra gruppedrøftelserne, med følgende punkter som stort set var 

fælles for de 4 gruppers tilbagemeldinger:

Det er væsentligt at få drøftet hvorfor vi vil arbejde med verdensmålene, hvilke mål vi vil arbejde 

med og hvordan vi griber arbejdet an. (Herunder ressourcer til indsatsen)

•

Der skal udarbejdes et oplæg fra administrationen som er baseret på hvad vi allerede gør i dag 

– og hvordan arbejdet med verdensmålene kan ind tænkes i det eksisterende arbejde f.eks. når 

politiker og strategier revideres.

•

Den løbende udvikling af arbejdet omkring verdensmålene skal så vidt muligt foregå i et 

samarbejde (partnerskab) med andre aktører (eksempelvis foreninger, erhvervsliv, frivillige, 

borgere, grundejerforeninger, naturfredningsforeninger og klimarådet).

•

Konkret arbejdes der med verdensmålene i Planstrategien og Agenda 21 strategien.•

I det vedlagte bilag er en oversigt over verdensmålene hvor de forskellige fagområder har 

beskrevet eksempler på hvordan vi i dag arbejder med verdensmålene.

Eksempler på arbejdet med verdensmålene i en ny politik

Der arbejdes på en ny Fritidspolitik for 2020-2024, som forventes vedtaget i februar 2020. I 

arbejdet med den nye politik indgår arbejdet med FN’s verdensmål som en naturlig del og flere 

forskellige overvejelser er i spil. De værdier og egenskaber, der kendetegner Kultur og 

Fritidsområdet, kan have en rolle for opfyldelsen af flere forskellige verdensmål f.eks. målet om 

sundhed og trivsel, målet om lige adgang til livslang læring og målet om at styrke partnerskaber.

En naturlig kobling mellem fritidspolitikken og FN’s verdensmål i forhold til sundhed og trivsel er 

fokus på menneskers trivsel ved deltagelse i fællesskaber, her spiller foreningslivet en særlig rolle 

for mange. Et andet barometer inden for sundhed, som er tæt knyttet til kultur og fritid, er motion 

og bevægelse.

Uanset om man er aktiv i bestyrelsesarbejde, fundraising, træner, instruktør eller udøver inden for 

en aktivitet, så giver kultur, idræts- og fritidsaktivitet rig mulighed for læring der kan bringes ind i 

andre sammenhænge f.eks. i en uddannelse. I arbejdet med Fritidspolitikken indgår overvejelser 

omkring hvordan kommunalt iværksatte aktiviteter sikrer alle børn i Frederikssund Kommune 

mulighed for kulturelle og idrætsmæssige oplevelser og aktiviteter.

På baggrund af temadrøftelsen samt oversigten over hvordan vi allerede arbejder i dag, anbefaler 

administrationen, at arbejdet med verdensmålene integreres i de tiltag, der allerede er i gang eller 

som sættes i gang. Ved den løbende revision af f.eks. politikker og strategier skal verdensmålene 



indarbejdes hvor det er relevant og der skal være en inddragende proces med relevante parter. 

Arbejdet med verdensmålene vil i det tilfælde kunne håndteres uden at der afsættes særskilt 

ressourcer til det.

Hvis Byrådet derimod ønsker et højere ambitionsniveau, hvor der fx. iværksættes særlige 

processer/forløb eller hvor der indgås forpligtigende partnerskabsaftaler, så forudsætter det, at der 

afsættes særskilte ressourcer til det videre arbejde.

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkning.

Indstilling

Chefen for Center for Politik, Sundhed og Personale indstiller, at Økonomiudvalget over for 

Byrådet anbefaler, at:

Ved den løbende revision af f.eks. politikker og strategier skal verdensmålene indarbejdes 

hvor det er relevant og der skal være en inddragende proces med relevante parter.

1. 

Historik

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 248:

Maria Katarina Nielsen (B) stillede forslag om, at det anbefales, at de kommunale institutioner 

samt det frivillige foreningsliv på frivillig basis arbejder med verdensmålene.

Socialdemokratiet stillede forslag om, at det anbefales, at de enkelte fagudvalg skal forholde sig til 

FN's verdensmål i forhold til områdets nuværende politikker.

Administrationens indstilling samt de to forslag fra henholdsvis Maria Katarina Nielsen (B) og 

Socialdemokratiet blev bragt til afstemning.

For stemte: Ole Søbæk (C), Poul Erik Skov Christensen (A), Kenneth Jensen (A), Tina Tving 

Stauning (A), Ole Frimann Hansen (F), Maria Katarina Nielsen (B) og John Schmidt Andersen (V).

Imod stemte: Inge Messerschmidt (O).

Administrationens indstilling samt de to supplerende forslag fra Maria Katarina Nielsen (B) og 

Socialdemokratiet anbefales.



Fraværende: Hans Andersen (V).

Beslutning

Økonomiudvalgets indstilling blev bragt til afstemning.

For stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Jesper Wittenburg (A), Kenneth Jensen (A), Lars Jepsen (A), 

Poul Erik Skov Christensen (A), Susanne Bettina Jørgensen (A), Tina Tving Stauning (A), Maria 

Katarina Nielsen (B), Niels Martin Viuff (C), Ole Søbæk (C), Ole Frimann Hansen (F), Anne Sofie 

Uhrskov (V), Charlotte Drue Aagaard (V), Hans Andersen (V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt 

Andersen (V), Jørgen Bech (V), Kristian Moberg (V), Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard 

(V), Pelle Andersen-Harild (Ø).

Imod stemte: Gert Løfgren (O), Inge Messerschmidt (O).

Økonomiudvalgets indstilling tiltrådt.

De 17 verdensmål i Frederikssund Kommune•

197  Ændring af regler for spørgetid ved Byrådets møder

Sagsfremstilling

Økonomiudvalget drøftede på udvalgets møde den 18. september 2019 forskellige forslag til 

ændringer af Byrådets spørgetid og udvalget besluttede, at administrationen skulle udarbejde et 

konkret oplæg til ændring af reglerne for Byrådets spørgetid.

Økonomiudvalget har under deres drøftelse af sagen givet input til hvordan og hvorfor spørgetiden 

ønskes ændret, hvilket administrationen har arbejdet videre med. Ændringerne skal tilgodese 

selve formålet med spørgetid - "at give borgerne mulighed for at få svar på spørgsmål af almen 

interesse som vedrører kommunale forhold". Ønsket er at få tilrettelagt en proces der i højere 

grad, end tilfældet er i dag, kan understøtte formålet og en hensigtsmæssig afvikling af 

spørgetiden.

Der er søgt inspiration i reglerne for spørgetid i flere forskellige kommuner bl.a. Rødovre, Tårnby, 

Dragør, Egedal og Aabenraa.

Vedlagt som bilag er de nuværende regler for byrådets spørgetid samt forslag til reviderede 

regler:
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Reglerne er gennemskrevet, de væsentligste ændringer er følgende:

Spørgsmålene skal være modtaget skriftligt senest 8 dage inden byrådsmødet hvor 

spørgsmålet ønskes besvaret.

•

Spørgeren kan få hjælp til at formulere og nedskrive sit spørgsmål ved henvendelse til 

administrationen eller ved henvendelse på et af de 4 folkebiblioteker.

•

D er kan højst stilles 2 spørgsmål på samme møde af en spørger.•

S pørgsmål og svar offentliggøres på kommunens hjemmeside efter mødet.•

Hvis forslag til reviderede regler for spørgetiden godkendes, bortfalder muligheden for stille 

mundtlige spørgsmål på mødet. Hensigten hermed er at spørgsmålene kan vurderes grundigt 

inden mødet med mere kvalificerede svar til følge. Ligeledes kan spørgsmål der retteligt bør 

besvares af administrationen fremsendes til besvarelse i den pågældende enhed med svar direkte 

til spørgeren.

Spørgsmål og svar fra Byrådets spørgetid offentliggøres under "Få indflydelse" på kommunens 

hjemmeside. Her vil alle spørgsmål der er besvaret i Byrådets spørgetid være oplistet fordelt på 

mødedatoer. Det vil give et godt overblik, idet alle spørgsmål er samlet ét sted og der vil samtidig 

være mulighed for, at interesserede borgere kan abonnere på nyheder på denne side.

Der ændres ikke på formuleringerne om at spørgsmålene skal have almen interesse og at der 

ikke kan stilles spørgsmål til personsager, at borgeren skal være tilstede på mødet hvor 

spørgsmålet ønsket stillet og at spørgsmålene skal være korte. Det er borgmesteren der læser 

spørgsmålene op inden besvarelse og det er borgmesteren der regulerer spørgetiden.

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkning.

Indstilling

Chefen for Center for Politik, Sundhed og Personale indstiller, at Økonomiudvalget over for 

Byrådet anbefaler, at:

Drøfte og godkende forslag til ændrede regler for Byrådets spørgetid (jvf. vedlagte bilag)1. 

Spørgsmål og svar af almen interesse, der har været besvaret i Byrådets spørgetid, vil 

fremadrettet blive offentliggjort på kommunens hjemmeside.

2. 



Historik

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 249:

Indstillingspunkt 1-2 blev bragt til afstemning.

For indstillingspunkt 1-2 stemte: Ole Søbæk (C), Ole Frimann Hansen (F), Maria Katarina Nielsen 

(B), John Schmidt Andersen (V), Hans Andersen (V) og Inge Messerschmidt (O).

Imod indstillingspunkt 1-2 stemte: Tina Tving Stauning (A), Kenneth Jensen (A) og Poul Erik Skov 

Christensen (A) med den begrundelse, af de gerne vil opretholde den nuværende spørgetid.

Indstillingspunkt 1-2 anbefales med den tilføjelse, at ordningen evalueres efter 1 år.

Bilaget tilrettes i overensstemmelse med de faldne bemærkninger inden udsendelse af Byrådets 

dagsorden.

Beslutning

Økonomiudvalgets indstilling blev bragt til afstemning.

For stemte: Maria Katarina Nielsen (B), Niels Martin Viuff (C), Ole Søbæk (C), Ole Frimann 

Hansen (F), Gert Løfgren (O), Inge Messerschmidt (O), Anne Sofie Uhrskov (V), Charlotte Drue 

Aagaard (V), Hans Andersen (V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt Andersen (V), Jørgen Bech 

(V), Kristian Moberg (V), Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard (V).

Imod stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Jesper Wittenburg (A), Kenneth Jensen (A), Lars Jepsen (A), 

Poul Erik Skov Christensen (A), Susanne Bettina Jørgensen (A), Tina Tving Stauning (A), Pelle 

Andersen-Harild (Ø).

Økonomiudvalgets indstilling tiltrådt.

Regler for spørgetid.pdf•

Regler for Byrådets spørgetid - rev.24. okt. 2019•

198  Forslag om ændring af forretningsorden for Frederikssund Kommune
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Sagsfremstilling

Byrådsmedlem Pelle Andersen-Harild (Ø) anmoder i mail af 23. september 2019 om optagelse af 

følgende sag på Byrådets dagsorden:

"Ændring af forretningsorden for Frederikssund Kommune

Forretningsordenen ændres vedrørende frist for indkaldelse og udsendelse af dagsordenspunkter 

og bilag til byrådsmøder og møder i de stående udvalg, så det fremover lyder:

Byrådsmøder og møder i de stående udvalg indkaldes mindst 120 timer før de pågældende 

møders start, heri ikke medregnet søn- og helligdage. Samme frist gælder for udsendelse af 

dagsordenspunkter og bilag hertil.

Baggrunden herfor er at sikre tilstrækkelig tid for medlemmerne til at gennemgå og vurdere 

fremsatte forslag. Forslaget præciserer samtidig fristen. Ændringer i forretningsordenen skal 

vedtages på to på hinanden følgende byrådsmøder."

Supplerende sagsfremstilling til Byrådets møde den 30. oktober 2019:

Dagsorden er efter aftale med Pelle Andersen-Harild (Ø) tilføjet bilag om frister for udsendelse af 

dagsordener.

Historik

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 250:

Drøftet.

Beslutning

Sagen blev udsat med henblik på yderligere drøftelser partierne imellem. Borgmesteren blev 

anmodet om at indkalde til et møde mellem gruppeformændene.

Frister for udsendelse af dagsordner til møder i Byråd og udvalg•

199  Mødekalender for 2020

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/161950f0-549f-487a-867e-132bd9d3b974/document/3d6cf42e-8374-4ef1-81d9-1579cbb2679f/frister-for-udsendelse-af-dagsordner-til-moeder-i-byraad-og-udvalg
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Lovgrundlag

Lov om kommunernes styrelse.

Sagsfremstilling

Byrådet skal, jævnfør styrelseslovens § 8, for hvert regnskabsår træffe beslutning om, hvor og 

hvornår ordinære møder afholdes.

Administrationen har lavet et forslag til mødekalender for 2020 (vedlagt som bilag). Forslaget 

tager afsæt i, at udvalgs- og byrådsmøder som udgangspunkt holdes den samme ugedag og 

samme tidspunkt som i 2019. Det betyder, at Byrådets møder som udgangspunkt holdes den 

sidste onsdag i hver måned.

Udvalgsmøderne er placeret således at sager fra dagsordenen kan nå at blive optaget på 

næstkommende møder i Økonomiudvalg og Byråd.

Byrådets møder afholdes som udgangspunkt i byrådssalen på rådhuset.

Økonomi

Økonomi har ikke yderligere bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for Politik, Sundhed og Personale indstiller til Byrådet, at:

Tage stilling til forslag til mødeplan for 2020.1. 

Beslutning

Forslag til mødekalender blev bragt til afstemning.

For stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Jesper Wittenburg (A), Kenneth Jensen (A), Lars Jepsen (A), 

Poul Erik Skov Christensen (A), Susanne Bettina Jørgensen (A), Maria Katarina Nielsen (B), Niels 

Martin Viuff (C), Ole Søbæk (C), Ole Frimann Hansen (F), Anne Sofie Uhrskov (V), Charlotte Drue 

Aagaard (V), Hans Andersen (V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt Andersen (V), Jørgen Bech 

(V), Kristian Moberg (V), Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard (V), Inge Messerschmidt (O), 

Gert Løfgren (Ø).



Pelle Andersen-Harild (Ø) undlod at stemme.

Forslag til mødekalender tiltrådt.

Fraværende:

Tina Tving Stauning (A)

Politisk mødekalender 2020 - Udkast•

200  Vinge, den videre proces for udbud af område A+B

Sagsfremstilling

På Byrådets møde den 25. september 2019 traf Byrådet beslutning om den videre udvikling af 

Vinge. Administrationen vil ved denne sag præsentere procesoplæg for udbud af område A og B.

Byrådet har konkret besluttet at:

Der igangsættes et udbud af område A og B med henblik på at udbyde 100-150 boliger som tæt-

lav bebyggelse. Område B opdeles i to-tre mindre parceller og en grøn korridor tænkes ind. 

Konsekvensvurderinger og udbudsmateriale forelægges politisk.

Udbud af område A+B (punkt 3)

Administrationen præsenterer i denne sag et oplæg til forløb, hvor der arbejdes for en tæt 

markedsdialog mod et kommende salg. Det vurderes hensigtsmæssigt, at der udarbejdes forslag 

til en rammesættende, men samtidig byggeretsgivende lokalplan, som sikrer mulige købere en 

hurtig sagsbehandling.

For at imødekomme en åben og involverende proces, anbefaler administrationen, at der foretages 

tidlig borgerinddragelse af omkringliggende beboere og interessenter. Derved sikres et endnu 

mere robust plangrundlag, som også forventes at afspejle sig i markedets tiltro til områdets 

udvikling.

Et forslag til en byggeretsrivende lokalplan for område A+B vil imødekomme markedets 

forventninger, da sagsbehandlingstiden forkortes og derved gives mulighed for hurtigere 

byggestart i området. Lokalplanen vil også fungere som et muligt ”salgsprospekt”, der kan danne 

grundlag for dialogen med kommende købere og angive politisk/administrativ retning for 
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anvendelsen af område A+B. Der er allerede gennem tiden udarbejdet en del materiale, som der 

tages udgangspunkt i. Bilag 1 der er vedlagt sagen, tager afsæt i tidligere boligudbygningsoplæg 

for A+B og præciserer opdelingen af område B.

I det fremlagte boligudbygningsoplæg er der også beskrevet forventninger til at kommende 

projektudvikler. Der skal indarbejdes kommunens forventninger til hhv. benyttelse af bæredygtigt 

byggeri og energivenlige løsninger. Hensyn til områdets beskyttede natur og spredningskorridorer 

er ligeledes beskrevet, ligesom ”Det Grønne Hjerte” er beskrevet og illustreret.

Ved tidligere etablering af Deltakvarteret blev der fokuseret på, at området skulle DGNB-

certificeres i forhold til at fremme bæredygtighed i bygninger og byer. Det er i nuværende 

udbudsproces for område A+B ikke indtænkt at certificere, da dette er forholdsvis krævende og 

kan forhindre mindre projektudviklere at byde. Dog er der stadig forventninger til at kommende 

projektudviklere skal finde bæredygtige byggetekniske- og rekreative LAR løsninger.

Opdeling af område B

Byrådet har bedt administrationen fremlægge en vurdering af scenarier, hvor område B opdeles i 

2-3 parceller. Herunder følger administrationens anbefaling.

Administrationen anbefaler, at B-området maksimalt opdeles i 2 mindre delområder. Opdelingen 

bør tage afsæt i det eksisterende vandskel, der skiller området mellem nord og syd, som samtidig 

også følger den udpegede spredningskorridors grænser.

Evt. yderligere opdeling af område B vil give uforholdsmæssig små områder til boligudbygning, og 

dermed manglende fleksibilitet i projekteringen. Det vil sandsynligvis også udløse større krav til 

mere infrastruktur i og mellem parcellerne, og anbefales derfor ikke.

Administrationen vurderer, at ved en optimal proces, kan udbuddet af område A+B igangsættes i 

1. kvartal 2020. Vedlagt sagen er bilag 2, som præciserer procesplan og forhold, der skal afklares 

inden salg.

Det anbefales at følge ovenstående proces.

Der er vedlagt kortbilag 3 til sagen, som viser område A, B1 og B2.

Centerchef for By og Landskab Mads Henrik Lindberg Christiansen deltager under sagens 

behandling.



Økonomi

Det nuværende budget indeholder ikke de nødvendige bevillinger til realisering af Byrådets 

reviderede plan for genudbud af Vinge arealerne, herunder grundkapitalindskud til almene boliger, 

eventuelle kommunale investeringer i infrastruktur, samt ekstraordinære afdrag og salgsindtægter 

fra de forventede salg af arealer. Før en egentlig realisering af de konkrete tiltag, bør der derfor 

fremsættes nødvendige bevillingsager til politisk behandling.

En revideret udbygningstakt i forhold til det gældende plangrundlag/befolkningsprognose, kan 

endvidere have indflydelse på de budgetterede indkomstskatter, tilskud og udligning, grundskyld 

samt demografimidler og øvrig drift.

Indstilling

Direktøren for Teknik, Erhverv og IT indstiller, at Økonomiudvalget over for Byrådet anbefaler, at:

Beslutte igangsætning af udbud af område A+B i henhold til fremlagte proces- og 

boligudbygningsplan

1. 

Historik

Økonomiudvalget, 30. oktober 2019, pkt. 271:

Anbefales med den tilføjelse, at der inden et salg skal ske en yderligere belysning af 

konsekvenserne ved DGNB certificering (via dialog med relevante brancheorganisationer), 

muligheder for boligfortætning ved B2 i forhold til den grønne kile samt muligheder for tekniske 

anlæg - såsom regnvandsbassiner o. l. - i den grønne kile.

Beslutning

Økonomiudvalgets indstilling blev bragt til afstemning.

For stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Jesper Wittenburg (A), Kenneth Jensen (A), Lars Jepsen (A), 

Poul Erik Skov Christensen (A), Susanne Bettina Jørgensen (A), Tina Tving Stauning (A), Maria 

Katarina Nielsen (B), Niels Martin Viuff (C), Ole Søbæk (C), Ole Frimann Hansen (F), Gert 

Løfgren (O), Inge Messerschmidt (O), Anne Sofie Uhrskov (V), Charlotte Drue Aagaard (V), Hans 

Andersen (V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt Andersen (V), Jørgen Bech (V), Kristian Moberg 

(V), Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard (V).



Imod stemte: Pelle Andersen-Harild (Ø).

Økonomiudvalgets indstilling tiltrådt.

Bilag 1 - Boligudbygningsplan for område A, B1 og B2•

Bilag 2 - Procesplan for salg af område A+B•

Bilag 3 - Område A, B1 og B2•

201  Drøftelse af en regional løsning på kystbeskyttelse af Roskilde Fjord

Lovgrundlag

Kystbeskyttelsesloven.

Sagsfremstilling

Plan- og Miljøudvalget skal med denne sag drøfte, hvorvidt det er en god ide at fastholde dialogen 

med staten og de andre kommuner langs Roskilde Fjord om en regional løsning på 

kystbeskyttelse langs Roskilde Fjord.

Administrationen anbefaler, at der fra politisk side tages kontakt til staten og de omkringliggende 

kommuner langs Roskilde Fjord med henblik på at drøfte mulighederne for en regional 

kystbeskyttelsesløsning. Folketingsvalget og en ny minister for området giver anledning til en 

fornyet politisk drøftelse. Derudover viser seneste EU-domme, at negativ påvirkning af Natura 

2000 områder, såsom Roskilde Fjord alene kan godkendes, såfremt det er bydende nødvendigt. 

Umiddelbart viser analyser, at en regional løsning på kystbeskyttelse ved Kronpris Frederiks Bro 

natur- og miljømæssigt vil være den bedste løsning.

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller, at Plan- og Miljøudvalget over for Økonomiudvalget 

og Byrådet anbefaler, at:

Den politiske drøftelse af en regional dige løsning fastholdes med staten og de andre 

kommuner langs Roskilde Fjord.

1. 
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Historik

Plan- og Miljøudvalget, 1. oktober 2019, pkt. 97:

Udvalget anbefaler, at dialogen om regionale løsninger fastholdes.

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 253:

Plan- og Miljøudvalgets indstilling anbefales.

Beslutning

Økonomiudvalgets indstilling tiltrådt.

202  Boligblok i 7 etager på Lærkevej - ny lokalplan

Lovgrundlag

Planloven

Sagsfremstilling

Plan- og Miljøudvalget skal med denne sag tage stilling til, om der skal igangsættes lokalplan og 

kommuneplantillæg til realisering af en boligblok på 7 etager på A.C. Hansensvej 10 ved 

Lærkevej.

Kommunen har modtaget skitseprojekt for en boligblok i 7 etager samt tagterrasse og en boligblok 

i 4 etager mod A.C. Hansensvej i Frederikssund (bilag 1, projekt).

Ejendommen er omfattet af lokalplan 099, hvor der er udlagt byggefelter til byggeri i op til 5 etager. 

Projektet er i strid med lokalplan 009 på følgende punker:

Etageantallet på bygning nr. 4 ansøges ændret fra fem til syv – plus tagterrasse•

Bygning nr. 4 flyttes væk fra det byggefelt, der er angivet i lokalplanen•

Ændret vejforløb i forhold til lokalplan•

Overskridelse af byggefelt nr. 3 med op til 2,6 meter mod syd•

Dybde på altaner øges fra 0,9 meter op til 2,4 meter•

Det er administrationen vurdering, at den del af projektet, som omfatter en bygning i 7 etager og 

ændring af vejføring, er lokalplanpligtigt.
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En mindre overskridelse af byggefelt nr. 3 og forøgelse af dybden på altaner er ikke 

lokalplanpligtigt.

Etageantallet er i Kommuneplanen fastlagt til maksimum 5 etager i det pågældende område. Der 

må i naboområdet (Lille Bløde-kvarteret) opføres punkthuse i op til 7 etager. En forøgelse af 

etageantallet med 2 etager er en forholdsvis stor afvigelse fra kommuneplanen uanset, at der i 

naboområdet kan bygges i op til 7 etager. Administrationen har ved vurderingen af lokalplanpligt 

lagt vægt på, at en dispensation i det konkrete tilfælde ikke er forenelig med kommunes pligt til at 

virke for kommuneplanens gennemførelse.

Frederikssund Kommune gav i 2018 dispensation fra lokalplan 099 til to boligblokke i 5 etager i 

byggefelter, der i lokalplanen er udlagt til byggeri i 3 etager.

Ansøger mener, at den bedste udformning for bygning 4 vil være et punkthus med central 

trappeopgang. Det vil mindske skygge- og indbliksgener, samt optimere mængden af friareal på 

grunden. Der er stor efterspørgsel på centralt beliggende lejligheder i Frederikssund (bilag 2 -

ansøgers begrundelse).

Skygge og indblik

Der er udarbejdet snittegninger og skyggediagrammer, der viser byggeriets højde og 

skyggevirkning i forhold til nabobebyggelsen. Skyggediagrammerne viser, at bygningen i 7 etager 

vil kaste skygge på nabobebyggelsen i disse tidsrum:

Nabobygningen mod nord (Attendo) om formiddagen i vinterperioden frem til jævndøgn.•

Nabobygningen mod øst (ansøgt bygning 3) om eftermiddagen i vinterperioden frem til 

jævndøgn.

•

Nabobygningen mod sydøst (kommunal SFO) om aftenen i sommermånederne.•

Da bygningen er punktformet, og forholdsvis smal, vil skyggepåvirkningen være forbigående og 

mindre massiv end fra en lang bygning.

Snittegningerne viser, at en bygning i 7 etager ikke medfører væsentlige indbliksgener for 

bebyggelsen på Stationsparken i forhold til en bygning med 5 etager, som lokalplan 099 giver 

mulighed for, idet Stationsparken er anlagt med opholdsarealer, der hovedsageligt vender mod 

syd og væk fra Lærkevej.

Ansøger har vedlagt et dronefoto, der viser udsigten mod bebyggelsen på Stationsparken set fra 7 

etagers højde. Fotoet viser, at der ikke er direkte indblik til bebyggelsens opholdsarealer, idet 

bebyggelsen er orienteret væk fra Lærkevej og der er tæt beplantning mellem Lærkevej og 



Stationsparken.

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller til Plan- og Miljøudvalget, at:

Udvalget beslutter, om der skal udarbejdes ny lokalplan og kommuneplantillæg, der 

muliggør opførelse af en bygning i 7 etager og tagterrasse.

1. 

Historik

Plan- og Miljøudvalget, 1. oktober 2019, pkt. 104:

For stemte: Jørgen Bech (V), Michael Tøgersen (V) og Tobias Weische (O)

Imod stemte: Tina Tving Stauning (A) og Pelle Andersen-Harild (Ø), idet der allerede er en nyere 

lokalplan for området, der muliggør etagebyggeri.

Udvalget godkendte udarbejdelse af ny lokalplan og kommuneplantillæg, der muliggør opførelse 

af en bygning i 7 etager og tagterrasse.

Pelle Andersen-Harild (Ø) begærer sagen i Byrådet.

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 255:

Drøftet.

Beslutning

Plan- og Miljøudvalgets indstilling blev bragt til afstemning.

For stemte: Niels Martin Viuff (C), Ole Søbæk (C), Ole Frimann Hansen (F), Gert Løfgren (O), 

Inge Messerschmidt (O), Anne Sofie Uhrskov (V), Charlotte Drue Aagaard (V), Hans Andersen 

(V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt Andersen (V), Jørgen Bech (V), Kristian Moberg (V), 

Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard (V).



Imod stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Jesper Wittenburg (A), Kenneth Jensen (A), Lars Jepsen (A), 

Poul Erik Skov Christensen (A), Susanne Bettina Jørgensen (A), Tina Tving Stauning (A), Pelle 

Andersen-Harild (Ø).

Maria Katarina Nielsen (B) undlod at stemme.

Plan- og Miljøudvalgets indstilling tiltrådt.

Projekt med skyggediagram og snit•

Anmodning om opstart af lokalplan•

Oversigtskort med omtrentlige højder målt fra kote 0•

Lokalplan 099 vedtaget 29. marts 2017•

203  Vedtagelse af Klimastrategi 2019

Sagsfremstilling

Byrådet skal med denne sag tage stilling til vedtagelse af Klimastrategien 2019 for Frederikssund 

Kommune. Strategien følges op af handleplaner for kommunen som virksomhed og kommunen 

som geografisk område.

Baggrund:

Teknisk Udvalg besluttede på møde den 5. december 2018 at igangsætte en klimastrategi for 

Frederikssund Kommune. I maj 2019 besluttede Byrådet at sende Klimastrategien i offentlig 

høring.

Formål:

Formålet med Klimastrategien 2019 er, at sikre at Frederikssund Kommune kan bidrage med at 

forebygge yderligere klimaforandringer.

I klimastrategien 2019 er der to målsætninger:

Frederikssund Kommune sigter indenfor egne rammer efter at være uafhængig af fossile 

brændstoffer senest år 2030.

•

Frederikssund Kommune sigter mod at kommunen som geografisk enhed er CO2-neutral 

senest i 2045.

•

Høring:
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Forslag til Klimastrategi 2019 har været i offentlig høring i næsten 10 uger henover sommerferien 

fra d. 11. juni 2019 til 16. august 2019. I høringsperioden har kommunen modtaget fem 

høringssvar: ét fra Klimarådet i Frederikssund Kommune, ét fra Frederikssund Klimaforening, ét 

fra Nordsjællands Landboforening og to høringssvar fra to borgere i Frederikssund Kommune. I 

høringssvarene får kommunen generelt ros for at være ambitiøs. Og der foreslås flere forskellige 

mulige indsatsområder, som kommunen også bør indarbejde i klimastrategien. Høringssvar og 

hvidbog er vedlagt.

Klimarådet i Frederikssund Kommune anbefaler, at FN’s verdensmål nævnes i Klimastrategien.

Administrationens bemærkninger

Afledt af høringssvarene foreslår administrationen, at nedenstående afsnit om FN’s verdensmål 

indskrives i Klimastrategien på side 4 umiddelbart før afsnittet ”Den politiske vision er grøn og kan 

sammenfattes på følgende vis:”.

”Med Klimastrategi 2019 lægger Frederikssund Kommune grundlaget for, at FN’s verdensmål kan 

indarbejdes i det kommunale arbejde. Ved at integrere tiltag, der forebygger klimaforandringerne i 

politikker, strategier og planlægning er Frederikssund Kommune med til at gøre de internationale 

målsætninger i FN’s verdensmål håndgribelige. Ved efterfølgende at føre klimahandleplanerne ud 

i livet, viser Frederikssund Kommune, hvordan der skabes en positiv effekt lokalt.”

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller, at Teknisk Udvalg over for Økonomiudvalget og 

Byrådet anbefaler, at:

Klimastrategi 2019 vedtages med den ændring som administrationen anbefaler.1. 

Historik

Teknisk Udvalg, 2. oktober 2019, pkt. 89:

Anbefales.

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 256:



Anbefales.

Beslutning

Tiltrådt.

Samlet indsigelsesmateriale til Klimastrategi 2019•

Klimastrategi 2019•

Hvidbog klimastrategi•

204  Ændring af betalingsterminer på renovationsområdet

Lovgrundlag

Miljøbeskyttelseslovens § 48

Sagsfremstilling

Frederikssund Kommune overgår til ny koncernløsning vedrørende økonomi- og lønsystem fra 

KMD den 1. januar 2020. I den forbindelse anbefales det fra KMD, at renovationsregningerne 

opkræves via ejendomsskattebilletten fra 2020 og fremefter.

Opkrævning på renovationsområdet opkræves i dag særskilt i 2 rater, der forfalder til betaling den 

10/3 og 10/9. Ved at opkrævning på renovationsområdet overgår til ejendomsskattebilletten, vil 

dette bevirke, at de 2 raters forfald ændres til den 10/1 og 10/7.

Varsling af de ændrede betalingsfrister vil ske til borgerne via lokalavis, kommunens hjemmeside, 

og Facebook.

Økonomi

Kommunens likviditet på renovationsområdet forskydes, således at indtægten for renovation vil 

indgå i januar og juli fremfor marts og september.

Supplerende sagsfremstilling til Økonomiudvalgets møde den 23. oktober 2019

Hvis borgerne skal informeres om ændringen i deres digitale postkasse, som forslået af Teknisk 

Udvalg, indebærer det en merudgift i størrelsesordenen 50.000 kr. til samkøring af data og 

forsendelse.

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/34b8f99f-f210-46d8-a2ce-29fd7a0461b5/document/f3e26cc9-f882-42a4-b6db-811368310886/samlet-indsigelsesmateriale-til-klimastrategi-2019
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/34b8f99f-f210-46d8-a2ce-29fd7a0461b5/document/2985d1c2-0af2-4b9b-8194-9c67ed8d3321/klimastrategi-2019
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/34b8f99f-f210-46d8-a2ce-29fd7a0461b5/document/e7013e26-1444-4954-8daf-8074c8a9a8ae/hvidbog-klimastrategi
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Indstilling

Centerchefen for Økonomi indstiller, at Teknisk Udvalg over for Økonomiudvalget og Byrådet 

anbefaler, at:

Raterne på renovationsområdet fra 2020 og fremefter opkræves over 

ejendomsskattebilletten med forfald 10/1 og 10/7

1. 

Historik

Teknisk Udvalg, 2. oktober 2019, pkt. 93:

Anbefales. Udvalget anbefaler, at borgerne informeres hurtigst muligt via e-boks.

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 257:

Teknisk Udvalgs indstilling anbefales.

Beslutning

Økonomiudvalgets indstilling blev bragt til afstemning.

For stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Kenneth Jensen (A), Lars Jepsen (A), Poul Erik Skov 

Christensen (A), Tina Tving Stauning (A), Maria Katarina Nielsen (B), Niels Martin Viuff (C), Ole 

Søbæk (C), Ole Frimann Hansen (F), Gert Løfgren (O), Inge Messerschmidt (O), Anne Sofie 

Uhrskov (V), Charlotte Drue Aagaard (V), Hans Andersen (V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt 

Andersen (V), Jørgen Bech (V), Kristian Moberg (V), Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard 

(V), Pelle Andersen-Harild (Ø).

Jesper Wittenburg (A) og Susanne Bettina Jørgensen (A) undlod at stemme.

Økonomiudvalgets indstilling tiltrådt.

205  Årlig afrapportering fra Frederikssund Erhverv

Sagsfremstilling

Direktør Peter Bo Andersen fra Frederikssund Erhverv deltager på mødet og præsenterer 

årsberetningen fra Frederikssund Erhverv.

http://www.frederikssund.dk/#item-205
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Ifølge resultatkontrakten mellem Frederikssund Erhverv og Frederikssund Kommune for 2015-

2019 skal Frederikssund Erhverv udarbejde en årsberetning for gennemførelse af 

resultatkontrakten.

Ifølge kontrakten skal årsberetningen indeholde status og evaluering for hver enkelt opgave, idet 

der ønskes en evaluering af opgavernes fremadrettede relevans. Årsberetningen skal forelægges 

det relevante fagudvalg.

Ifølge kontrakten skal Frederikssund Erhverv bidrage til effektueringen af de erhvervspolitiske 

målsætninger ved at løse følgende opgaver:

Interessevaretagelse - defineret som opgaver, der udbreder kendskabet til Frederikssund 

Kommunes muligheder for erhvervslivet såvel i som udenfor kommunen samt øger det 

landspolitiske fokus på aktuelle problemstillinger i kommunen.

•

Erhvervsservice - defineret som tilbud og ydelse af uvildig rådgivning og kontinuerlig dialog med 

fokus på rette indsats på rette tid.

•

Udvikling - defineret som opgaver og projekter, der kan fremme kommunens erhvervsliv og 

tiltrække nye virksomheder til kommunen, idet Frederikssund Erhverv agerer som 

Frederikssund Kommunes ambassadør

•

Kontrakterne er vedlagt som bilag - heri ses den fulde udspecificering af ovenstående opgaver.

Supplerende sagsfremstilling den 3. oktober 2019:

Jævnfør beslutning på Vækstudvalgets møde den 15. august 2019 fremsendes hermed 

Frederikssund Erhvervs afrapportering på turismeområdet. Afrapporteringen samt 

Evalueringsrapport fra VisitFjordlandet er vedhæftet som bilag.

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller til Vækstudvalget, at:

Afrapportering, evalueringsrapport, årsberetning mv. for erhverv og turisme tages til 

efterretning.

1. 



Historik

Indstilling, Vækstudvalget 15. august:

Centerchefen for By og Landskab indstiller til Vækstudvalget, at:

Afrapportering, evalueringsrapport, årsberetning mv. for erhverv og turisme tages til 

efterretning.

1. 

Beslutning, Vækstudvalget 15. august:

Taget til efterretning med bemærkning om, at Vækstudvalget ønsker, at Visit Fjordlandet og 

Frederikssund Erhverv fremsender en uddybende afrapportering på turismekontrakten i 2018, 

samt Frederiks Erhvervs kontrakt for første halvår 2019 snarest muligt. Vækstudvalget ønsker 

fremadrettet at modtage afrapporteringerne for begge kontrakter iht. de aftalte vilkår.

Fraværende:

Kristian Moberg (V)

Vækstudvalget, 3. oktober 2019, pkt. 59:

Taget til efterretning og videresendes til Byrådet til orientering.

Fraværende:

Kristian Moberg (V)

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 259:

Taget til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning.

Afrapportering til vækstudvalget vedr. turismeindsats 2808-2019•

Evalueringsrapport VisitFjordlandet•

underskrevne kontrakter juni 2017.pdf•

Resultatkontrakt vedr. turisme 2015-2019•

Campus Ambassadører pr 20062019•

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/387ca032-f494-4846-b62d-fe2b34df1bd0/document/ebb077bc-96d7-48b0-bdbc-b638f5a57211/afrapportering-til-vaekstudvalget-vedr-turismeindsats-2808-2019
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/387ca032-f494-4846-b62d-fe2b34df1bd0/document/4f4ee0a6-3d20-42f3-99cf-a6d55d800991/evalueringsrapport-visitfjordlandet
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/387ca032-f494-4846-b62d-fe2b34df1bd0/document/82387ec6-1ae7-40f4-a0fe-a16f1f7a69a4/underskrevne-kontrakter-juni-2017pdf
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/387ca032-f494-4846-b62d-fe2b34df1bd0/document/7224a667-31d2-41bb-8c83-497aeb17e009/resultatkontrakt-vedr-turisme-2015-2019
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/387ca032-f494-4846-b62d-fe2b34df1bd0/document/0447faff-ee96-4cba-8a62-3a1002d3ae4c/campus-ambassadoerer-pr-20062019


Tilfredshedsanalyse 2017 - Frederikssund Erhverv•

Årsberetning Frederikssund Erhverv 2018 + 1H 2019•

206  Høring: Drøftelse af udkast til fælles kommunal strategi for unges sundhed

Lovgrundlag

Sundhedsloven § 119.

Sagsfremstilling

KKR Hovedstaden vedtog i 2017 et mål for "Bedre fysisk og mental sundhed hos de unge". Dette 

er nu blevet konkretiseret i bilagte udkast til en fælles kommunal strategi for fremme af fysisk og 

mental sundhed på tværs af kommunerne i Region Hovedstaden. Ønsket er, at strategien også 

kan være med til at fremme og styrke de lokale samarbejder med 

ungdomsuddannelsesinstitutionerne, da disse spiller en væsentlig rolle i, at strategien får den 

største effekt. KKR-formandskabet opfordrer Social- og Sundhedsudvalget til at drøfte 

høringsudkastet og give tilbagemeldinger.

Sagen er også i høring i Uddannelsesudvalget.

Baggrund

KKR Hovedstaden afholdte i 2016 en række dialogmøder for politikere fra sundheds- og 

psykiatriudvalgene samt kommunernes administrationer, hvor de drøftede fælleskommunale 

udfordringer og ønsker til fælles handling på sundhedsområdet. Dette arbejde resulterede i tre 

fælleskommunale KKR-mål for sundhed.

Det ene af disse mål er "Bedre fysisk og mental sundhed hos de unge". Heraf fremgår, at KKR 

skal:

Etablere en fælles strategi for fremme af fysisk og mental sundhed på tværs af kommuner og 

ungdomsuddannelser.

•

Udarbejde et idékatalog med konkrete eksempler.•

Embedsmandsudvalget for Sundhed har nu udarbejdet et udkast til strategi og inspirationskatalog, 

hvor den røde tråd er at fremme lokalt samarbejde mellem kommuner og ungdomsuddannelser 

med henblik på at skabe bedre fysisk og mental trivsel og videreformidle inspiration fra lokale eller 

tværgående projekter på området til både større og mindre kommuner.

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/387ca032-f494-4846-b62d-fe2b34df1bd0/document/bf34ab18-848b-44a7-bbaa-c68e3df9685d/tilfredshedsanalyse-2017-frederikssund-erhverv
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/387ca032-f494-4846-b62d-fe2b34df1bd0/document/1b253383-68ac-447f-83b3-a3d32f9698fb/aarsberetning-frederikssund-erhverv-2018-1h-2019
http://www.frederikssund.dk/#item-206
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Strategien har fokus på mental sundhed, alkohol, stoffer og tobak. For at kunne gennemføre 

strategien er der også fokus på kommunernes rolle, som er at:

Indlede samarbejde med ungdomsuddannelserne og indbyde til partnerskaber om unges 

mentale sundhed samt brug af alkohol, stoffer og tobak.

•

Lægge vægt på strukturelle indsatser i samarbejde med ungdomsuddannelserne (fx ryge- og 

alkoholpolitikker på skoler).

•

Målrette kommunale indsatser til alle unge på ungdomsuddannelserne uanset hvor stor en 

andel, der kommer fra andre kommuner.

•

Etablere de nødvendige interne kommunale fora for udveksling af viden om unges sundhed og 

koordinering af sundhedsindsatser.

•

Danne tværkommunale samarbejder omkring ungdomsuddannelser, der har matrikler i flere 

kommuner.

•

Gå i dialog med rektorforeningerne om at styrke unges fysiske og mentale sundhed.•

Inspirationskataloget indeholder eksempler på konkrete indsatser inden for mental sundhed, 

alkohol, stoffer og tobak, hvor kommunerne kan hente inspiration til at få strategiens vision og 

principper omsat til virkelighed.

Lokale initiativer

Frederikssund Kommune har indgået et partnerskab med Kræftens Bekæmpelse, 

Hjerteforeningen Steno Diabetes Center og Campus Frederikssund omkring røgfri skoletid. 

Campus Frederikssund har besluttet at indføre røgfri skoletid pr. 01.01.2020. Frederikssund 

Kommune afholder i den forbindelse målrettede rygestopkurser for henholdsvis medarbejdere og 

elever. Implementeringen af røgfri skoletid understøtter et trivselsprojekt på Campus, som 

Frederikssund Kommune også samarbejder med Campus Frederikssund om.

Høring i kommunerne

Med afsæt i udkastet til en fælles kommunal strategi for fremme af fysisk og mental sundhed på 

tværs af kommunerne i Region Hovedstaden ønskes input til følgende:

Hvordan kan strategien og anbefalingerne bedst blive brugt til at styrke det lokale samarbejde 

med ungdomsuddannelsesinstitutionerne?

•

Giver strategien og anbefalingerne anledning til at styrke det lokale samarbejde med 

nabokommunerne i oplandet omkring ungdomsuddannelsesinstitutionerne?

•

Er der behov for at supplere inspirationskataloget med yderligere indsatser fra kommunens 

egne tiltag?

•



Den videre proces

Efter høringsperiodens udløb den 21. oktober vil Embedsmandsudvalget for Sundhed behandle 

de indkomne input med henblik på at KKR Hovedstaden kan godkende strategi og 

inspirationskatalog primo 2020.

Herefter vil den endeligt vedtagne strategi blive udsendt til kommunerne med henblik på at styrke 

samarbejdet lokalt og gensidig inspiration.

Den fælles kommunale strategi for fremme af fysisk og mental sundhed på tværs af kommunerne i 

Region Hovedstaden er også sendt i høring i Uddannelsesudvalget og Vækstudvalget i 

Frederikssund kommune. På baggrund af udvalgenes drøftelser vil administrationen revidere 

udkastet til høringssvar med eventuelle bemærkninger, hvorefter høringssvaret sendes til KKR-

formandskabet senest ved høringsfristens udløb den 21. oktober. Økonomiudvalget og Byrådets 

behandling af høringsvaret foregår efter høringsfristens udløb. Derfor fremsendes høringssvaret til 

KKR-formandskabet med forbehold for politisk godkendelse i Byrådet. Høringssvaret behandles i 

Økonomiudvalget den 23. okt. og i Byrådet den 30. okt.

I inspirationskataloget fremgår to eksempler på indsatser fra Frederikssund Kommune. Til det 

første eksempel er angivet et link. Bilag 4 og 5 er vedlagt til denne sag og er de sider man 

kommer frem til, ved at klikke på linket.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Handicaprådet:

Handicaprådet er meget tilfredse med, at indsatsen foregår i samarbejde med de lokale 

uddannelsesinstitutioner og relevante frivillige organisationer. Derudover er vi helt enige i, at de 

unge skal inddrages i arbejdet.

Handicaprådet ser meget positivt på, at Frederikssund kommune samarbejder med Campus om 

de studerendes trivsel. Denne indsats er yderst relevant, da antallet af unge med mentale 

problemer er stigende: blandt de 16-24-årige har 24% af kvinderne og l3% af mændene et dårligt 

mentalt helbred.

I den forbindelse er det vigtigt at være opmærksom på de ressourcer, der findes i PPR-regi f.eks. 

til at gennemføre forebyggende behandlingsforløb – det kunne være i form af 

psykolog/rådgivningssamtaler - fordi medarbejderne i PPR har den fornødne faglighed til at løfte 



opgaven.

Der er mange gode initiativer i idékataloget – og denne form for videndeling er utrolig 

inspirerende.

Høringssvar Ældrerådet:

Ældrerådet har ingen bemærkninger til dette punkt.

Økonomi

Udkast til fælles kommunal strategi for unges sundhed har ingen direkte bevillingsmæssige 

konsekvenser, idet indsatser forudsættes afholdt inden for eksisterende rammer.

Indstilling

Centerchefen for Politik, Sundhed og Personale indstiller, at Uddannelsesudvalget, 

Vækstudvalget og Social- og Sundhedsudvalget over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, 

at

Drøfte administrationens høringssvar til fælles kommunal strategi for fremme af fysisk og 

mental sundhed blandt unge.

1. 

Godkende administrationens høringssvar til fælles kommunal strategi for fremme af fysisk 

og mental sundhed blandt unge.

2. 

Historik

Uddannelsesudvalget, 2. oktober 2019, pkt. 111:

Anbefales.

Vækstudvalget, 3. oktober 2019, pkt. 65:

Indstillingens pkt. 1 drøftet.

Indstillingens pkt. 2 anbefalet.

Fraværende:

Kristian Moberg (V)



Social- og Sundhedsudvalget, 7. oktober 2019, pkt. 95:

Indstillingens punkt 1 blev drøftet.

indstillingens punkt 2 anbefalet, men udvalget ønsker tilføjet et fokus på overvægt tilføjet 

høringssvaret - relateret til den mentale trivsel.

Økonomiudvalget, 23. oktober 2019, pkt. 260:

Indstillingspunkt 1: Drøftet.

Indstillingspunkt 2: Anbefales med tilføjelsen fra Social- og Sundhedsudvalget.

Beslutning

Indstillingspunkt 2: Godkendt.

KKR strategi - unges sundhed_FINAL.PDF•

KKR strategi - unges sundhed - inspirationskatalog.pdf•

Udkast høringssvar Fælles strategi for unges fysiske og mentale sundhed 26.sep.2019•

Bilag 4, link til eksempel på indsats i Frederikssund•

Bilag 5 Trivselsprojekt campus.pdf•

207  Meddelelser

Sagsfremstilling

Realdania og Miljø- og Fødevareministeriet har indgået et partnerskab som støtter 

kommunernes arbejde med at finde nye svar på, hvordan byerne kan møde fremtidens klima 

med havvandsstigninger og flere og voldsommere stormflodshændelser. Frederikssund 

Kommune ansøgte i maj om støtte til udarbejdelse af en helhedsplan der sikrer Frederikssund 

midtby ved højvande, hvor kystsikringen skal give nye kvaliteter i den måde byen møder 

fjorden.Frederikssund Kommunes projekt var i september ikke i blandt de syv udvalgte 

projekter. Anden ansøgningsrunde, hvor kommuner kan søge om støtte til plan- og 

procesprojekter, forventes i 2020.

•

Brev fra Forsvarsministeren vedrørende udvikling af Jægerspris - brev vedlagt som bilag.•

Beslutning

Taget til efterretning.

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/a22ea826-9d44-46a0-abd4-90fc8027a139/document/95d8daf3-3eab-4c09-a3b0-d6b52faca56c/kkr-strategi-unges-sundhed_finalpdf
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/a22ea826-9d44-46a0-abd4-90fc8027a139/document/07a372f3-1df9-4f4c-a7d8-003341ff8ab0/kkr-strategi-unges-sundhed-inspirationskatalogpdf
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/a22ea826-9d44-46a0-abd4-90fc8027a139/document/f43b60d5-d990-4226-ae78-3d094bcca8ea/udkast-hoeringssvar-faelles-strategi-for-unges-fysiske-og-mentale-sundhed-26sep2019
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/a22ea826-9d44-46a0-abd4-90fc8027a139/document/cbfec2a5-ee1e-481c-9d69-44ff24dc60d7/bilag-4-link-til-eksempel-paa-indsats-i-frederikssund
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/a22ea826-9d44-46a0-abd4-90fc8027a139/document/f653fb20-880b-461b-9e1e-dccbec3943e8/bilag-5-trivselsprojekt-campuspdf
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Forsvarsministerens besvarelse på brev fra borgmester John Schmidt Andersen•

208  Dyscon ApS (Lukket punkt)

Indstillingspunkt 2 taget til efterretning.

209  Salg af ejendom, Fioma-grunden (Lukket punkt)

Niels Martin Viuff (C) bad om at få hans habilitet prøvet.

Byrådet besluttede, at han var inhabil i sagens behandling og han forlod derfor byrådssalen.

Indstillingspunkt 1-2 med den tilføjelse, at Byrådet snarest vil træffe beslutning om de nødvendige 

trafikanlæg som følge af salget, blev bragt til afstemning.

For stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Kenneth Jensen (A), Lars Jepsen (A), Poul Erik Skov 

Christensen (A), Susanne Bettina Jørgensen (A), Tina Tving Stauning (A), Ole Søbæk (C), Ole 

Frimann Hansen (F), Gert Løfgren (O), Inge Messerschmidt (O), Anne Sofie Uhrskov (V), 

Charlotte Drue Aagaard (V), Hans Andersen (V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt Andersen 

(V), Jørgen Bech (V), Kristian Moberg (V), Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard (V)

Imod stemte Jesper Wittenburg (A) med den begrundelse, at de fire forslag ikke er blevet 

præsenteret på lige vilkår.

Maria Katarina Nielsen (B) og Pelle Andersen-Harild (Ø) undlod at stemme.

Indstillingspunkt 1-2 tiltrådt med den tilføjelse, at Byrådet snarest vil træffe beslutning om de 

nødvendige trafikanlæg som følge af salget.

Fraværende:

Niels Martin Viuff (A).

210  Stålager 1 / Jernager 15, Skibby - salg (Lukket punkt)

Sagen udgik af dagsordenen.

211  Ansættelse af kommunaldirektør (Lukket punkt)

Tiltrådt.
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